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Povzbuzování ke studiu bohosloví 
a vyhledávání budoucích farářů a farářek
Milé sbory, vážená staršovstva, jak jste možná i sami zažili, získat faráře/řku a povolat jej/
ji k práci na sboru, nemusí být vůbec snadné. A někdy to trvá i roky.

To má pochopitelně více důvodů, ale ten 
nejjednodušší, který nás asi napadne, je 
sám nedostatek farářů/řek. Farářů/řek 
je v současnosti prostě málo. Ale proč 
vlastně? Kde jsou toho příčiny?

Některé příčiny se jistě netýkají jen naší 
církve, mají původ v celoevropských, v ce-
lospolečenských proměnách, některé však 
se stavem našich sborů a s tím, jak jsou dnes 
faráři/řky vnímáni a jak je na jejich práci na-
hlíženo, úzce souvisejí. A právě proto bychom 
Vás rádi povzbudili, abyste se nedostatku fa-
rářů/řek soustředěněji věnovali a přemýšleli 
i nad tím, jak je to zcela konkrétně ve Vašem 
sboru. Váží si sbor práce svého faráře/své 
farářky? Účastní se lidé setkání ve sboru? 
Dovede staršovstvo s farářem/řkou otevřeně 
a vstřícně komunikovat? Je ve sboru dostatek 
ochotných spolupracovníků? Jaká je vlastně 
„poptávka“ po duchovní práci? Čím sbor 
žije? Jaký duch v něm vládne? A možná ještě 
osobněji: přál bych si, aby se mé dítě jednou 
stalo farářem/řkou? Anebo bych mu/jí to 
spíše rozmlouval?

Mluvíme -li s mladou generací, se studují-
cími bohosloví, ptají se častokrát právě na si-
tuaci ve sborech, na stav církve. Mohou jim 
sbory nabídnout nějakou delší perspektivu? 
Bude vůbec ještě zájem o jejich práci?

Věříme, že ano. I v delším výhledu, 
vezmeme -li v úvahu odchody farářů/řek 
do důchodu i současný počet studujících 
bohosloví, tak bude farářů/řek spíše stále 
nedostatek, a to i při snižování počtu sborů 
ČCE, které nás také zcela jistě v nadchá-
zejících letech čeká. Ale bezesporu nejde 

jen o samotné počty. Jde také, a dokonce 
především o to, jak a čím žijeme jakožto 
jednotlivá sborová společenství, jak a čím 
žijeme jako církev. Jak se nám daří žít evan-
gelium, jak toto evangelium utváří naše 
vztahy a náš život uprostřed druhých. Po-
slání církve je věcí všech jejích členů. Farář/
řka jistě není tím jediným nositelem a svěd-
kem evangelia. V našich sborech stojíme 
ve společné službě. Faráři/řky nejsou a už 
nebudou tak výlučnými figurami jako 
dříve. Ani to však nic nemění na jejich pří-
nosu pro celé společenství jako odborníků 
na Písmo svaté, katechezi, pastoraci a bu-
dování sboru. Naše církev i nadále počítá 
se vzdělanými, kvalifikovanými a motivo-
vanými pracovníky, faráři/řkami.

V souvislosti s povzbuzením k přemýš-
lení o farářském povolání Vám pak chceme 
nabídnout i nástroj, který Vám může být 
při rozhovoru nad tímto tématem pomocí, 
a sice knížku nazvanou JAK SE DĚLÁ 
FARÁŘ/KA. Tato knížka dvanácti au-
tentických vyprávění farářů/řek různého 
věku i různých kořenů Vám může pomoci 
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nahlédnout do různých zákoutí farářského povo-
lání, do jejích radostí i starostí, a pro ty mladší pak 
může být i neiluzorní inspirací ke studiu bohosloví 
a k dobrodružné a pestrobarevné farářské službě. 
V případě zájmu o knížku se obracejte na ses. Vože-
nílkovou z ÚCK (vozenilkova@e ‑cirkev.cz, t: 224 999 
272, příp. na br. Zvonimíra Šorma (sorm@ecirkev.cz, 
m: 732 184 544).

Prosíme Vás tedy, abyste rozhovor nad farářským 
povoláním a o tom, jak sami farářskou práci vní-
máte, zahrnuli do jednání svých staršovstev a pře-
jeme Vám, aby se Vám stal dobrým podnětem i pro 
utváření a rozvíjení života celého Vašeho sboru.

S přáním víry, lásky a naděje, které tvoří náš vý-
hled k budoucnosti.

Pavel Pokorný, synodní senior
Zvonimír Šorm, celocírkevní farář  

pro duchovenskou službu

Vracíme se ke kalichu
Milí přátelé, na poslední 
schůzi staršovstva jsme 
otevřeli otázku návratu 
vysluhování večeře Páně 
i kalichem. Naznali 
jsme, že doba zvětšené 
zdravotní rizikovosti 
pominula a je čas vrátit 
se k vysluhování večeře 
Páně jako před obdobím 
covidu. Tedy nabídnout 
variantu společného ka‑
licha i kalíšků.

Jsem rád, že se vysluhování (či nevysluhování) ka-
lichem nestalo v našem sboru důvodem k rozepřím. 
Jistě tomu bylo i tím, že jsme na variantu s kalíšky byli 
zvyklí, ale stejně si uvědomuji, jak je soulad v pod-
statných věcech, či schopnost slevit z „normálu“ 
důležitý. Zpětně se z toho raduji, a i když vím, že to 
některým nebylo milé, vážím si, že po celou dobu 
tohoto omezení byla situace ve sboru klidná.

/ Editorial
Milí čtenáři, přinášíme vám nové 

číslo Katakomb, plné příchodů 
a především jednoho velkého od-
chodu.

Na konci dubna nás zasáhla 
smutná zpráva, zemřel dlouholetý 
člen sboru, staršovstva a pokladník, 
Emil Veber. Jeho význam pro sbor 
dokládá i to, že naše sborová gale-
rie, „U Veberů“ nese i jeho jméno. 
Vzpomínáme na něj ve dvou člán-
cích. Zemřela také sestra Mahulena 
Čejková, bývalá synodní kurátorka.

Díky Bohu nás potkaly i událos-
ti příjemnější, kterým byl příchod 
hosta, Patrika Bangy, který mluvil 
o svém dospívání, romském životě 
na Žižkově i o své knize. Pokud jste 
jej nestihli, můžete si přečíst článek 
nebo si poslechnout nahrávku z ne-
děle na našich stránkách.

Květen se pak ponese ve zna-
mení staronových událostí, 21. 5. 
proběhne volba faráře, staršovstvo 
navrhuje Matěje Opočenského na 
šest let. Od května budeme moci 
během večeře Páně opět pít z jed-
noho kalicha (kalíšky pro zájemce 
budou k dispozici stále).

Na závěr si můžete přečíst nadě-
jeplnou úvahu o přicházející umělé 
inteligenci a našich vyhlídkách.

A na závěr, nezapomeňte na první 
článek sborového dopisu, kterým 
je povzbuzení k příchodu a vyhle-
dávání nových studentů bohosloví 
a farářek či farářů. I naši církev totiž 
trápí jejich nedostatek.

Přejeme Vám příjemné čtení!
Marika Vojtíšková
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„Táta byl věrný“
„Narodil se v Poděbradech v roce, kdy žil nejen Masaryk, ale dokonce ještě i Leoš Janáček. 
Dětství prožil v Kolíně a dospívání v Čáslavi. (Rodiče se stěhovali podle staršího bratra, 
který se nakonec stal zaměstnancem spořitelny v Čáslavi.)

Právě tam se poznal s Jiřinkou. Brali 
se v čáslavském evangelickém kostele, 
když jí bylo dvacet a jemu dvaadvacet, tedy 
v roce 1949, rok a půl po tzv. Vítězném 
únoru; byla to jedna z posledních možných 
církevních svateb…

Od roku 1951 bydleli v Praze.
Táta byl věrný – prožil od příchodu 

do Prahy celý zbytek života v jednom sboru, 
v něm ve staršovstvu skoro celou tu dobu 
jako pokladník nebo i účetní, také v jednom 
zaměstnání (účetní a později vedoucího vý-
početního střediska, podnik zahraničního 
obchodu s textilem – Centrotex), na jedné 
adrese na Vršovické (za komunistů na třídě 
Sboru národní bezpečnosti)… a s jednou 
manželkou (absolventkou tzv. rodinné školy 
a vyučenou lékárenskou laborantkou).

Odešli spolu do důchodu shodně 
v červnu 1989. Byli spolu 66 let, maminka 
zemřela na podzim 2015 v 86 letech, tatí-
nek před týdnem v 96 letech.

Rádi jezdili v létě na hory (do Beskyd, 
do Tater, do Krkonoš, do Jizerských hor), 
rádi chodili na koncerty, na opery… To 
všechno jsem díky nim „zdědil“ i já.

Když byl kluk, ošklivě spadl z kola a jen 
zázrakem (a také díky strýci lékaři) přežil 
vážný úraz hlavy.

Až do neděle před pěti týdny dokázal, i když 
už hraničně, žít sám doma. Neuměl si před-
stavit, že by mu k němu někdo cizí docházel 
a pomáhal mu, neuměl si představit, že by měl 
žít v nějakém zařízení pro seniory… Poslední 
měsíc života strávil v nemocnici, kde od dět-
ství nikdy jindy neležel.“ Petr Veber

Vzpomínka a poděkování Emilovi
Bratr Emil Veber 22.5. 1927 – 17.4. 2023
Kdyby si tuhle řeč měli připravovat vršovičtí faráři Jaromír Dus, Petr Pokorný, Bob Baštecký, nebo 
Jiří Ort, troufnu si říct, že by podobně jako já řekli, na Emila jsme se mohli kdykoliv spolehnout. 
Loajální, pečlivý, připravený, člověk věděl, kde ho najde, i že mu poví svůj názor na danou věc, ně‑
kdy i kriticky a důrazně. Samozřejmě ani on nebyl dokonalý, to prostě nejde, ale na tuhle klidnou 
sílu vršovického sboru se mohl jakýkoliv vršovický farář takřka 72 bez obav spoléhat.

Jeho přínos pro sbor byl bezesporu. 70 let 
dělal ve sboru pokladníka nebo účetního. 60 
let byl ve staršovstvu. Jeho legendární zprávy 
o hospodářském stavu sboru a výzvách 
k zaplacení saláru by se mohly citovat při 
formaci nových kazatelů. Nikoliv ale proto, 
aby je uměli sami připravit, ale aby neztrá-
celi optimismus a naději, že na to potřebné 
se skutečně vybere. První část jeho kréda by 

tak klidně mohla znít: „Věřím, že se nám po-
daří rozpočet splnit, abychom jej mohli opět 
o něco zvýšit.“ To napsal do našeho Sboro-
vého dopisu Katakomby v roce 2017. A před 
tím i po tom byste našli věty velmi podobné.

Druhá část Emilova kréda by také začí-
nala slovem věřím, ale týkala by se zázraků. 
Emilova víra v Boha se mohla leckomu zdát 
jako taková praktická, zděděná, tradiční. 
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Takový jaký byl, byla i jeho víra. Umírněná, 
pokojná a měla moc hezkou hloubku i tajem-
ství. Emil měl moc rád a vážil si toho, že ve vr-
šovickém sboru potkal opravdu zajímavé lidi 
různých generací. Často a rád mluvil o Janu 
Milíči Lochmanovi, Ladislavu Hejdánkovi, 
Zdeňkovi Matějčkovi, Joelu Pokorném, Jiřím 
Treterovi, Mirkovi Radovi a o mnohých dal-
ších se kterými se neděli co neděli potkával 
a byl s nimi v přátelském vztahu. Mezi tyto 
velikány rozličných vědních disciplín, kul-
turního i společenského života se v té sbo-
rové rovině včlenil i Emil. Nejen tou svou 
pečlivostí a spolehlivostí, ale i větou, nad 
kterou rád přemýšlím, a která se týká oněch 
zázraků. Zázraky, které Emil ve svém životě 
vnímal nečekaně silně a prostě, nazýval „ná-
hodami v uvozovkách“. Možná to zní nějak 
příliš jednoduše, ale právě proto to funguje. 
Je v tom krása a také určitá opatrnost. Opatr-
nost jít v přemýšlení o Božím jednání dál, ale 
zároveň nezastavit se na holé praktické ro-
vině života. Umožňuje věřit v takového Boha, 
který dopustí, že se vybere potřebný salár, 
i v takového, který nás nakonec všechny při-
vítá ve svém království.

Emil se nezdráhal mluvit o tom, že jeho 
život je těmito „náhodami v uvozovkách“ 
plný. Nepředvídatelné stěhování s rodiči, 
pět dní v kómatu, těžká operace hlavy 
ve 40. letech minulého století. To všechno 
ho naučilo, že nic není samozřejmé. V 50. 
letech v bytové krizi získali další takovou 
náhodou garsonku na vršovické třídě, aby 
ji pak další náhodou směnili za byt hned 
vedle, ve kterém pak strávil se svou ženou 
Jiřinkou a postupně i se synem Petrem celý 
svůj dlouhý život.

Emilův život se zdá od roku 1951 jako 
jedna velká přímá linka. Jedna žena, jedno 
dítě, jedno místo v Centrotexu, jeden sbor. 
V kontrastu s dnešní dobou se to zdá až ne-
uvěřitelné. Opravdu tohle že byl život? Ptá 

se Tomáš Halík ve své biografické knížce sám 
sebe. A ta otázka se týká každého z nás.

Emil se soustředil, aby to, co dělal, dělal po-
řádně. Manželství, výchova, sborové úkoly, 

výlety po Čechách, po Evropě od Švýcarska 
až po Rusko. Hezky pěkně trabantem.

Pro nás rozlítané a věčně neukotvené je 
právě tohle poselství jeho života, tahle jeho 
„náhoda v uvozovkách“ kotvou. Není třeba 
stihnout vše, ale udělat něco pořádně. Dát 
si čas na něco a skutečně to dodělat. Ale 
vlastně ne dodělat, ale nedokonavé „dělat“ 
je tu správně a vystihuje Emilův přístup k ži-
votu. Tak jako sbor není nikdy dodělaný, tak 
i Emilova nejsilnější stránka byla podle mě 
schopnost najít smysl v činnosti, která ne-
končí. Člověk má rád hotovo, ale co pak má 
účetní hotovo? Na konci roku čeká rok nový. 
Své úkoly jednou někomu předá, ale skončí? 
Jsem součást kontinua. Myslím, že právě to-
hle pochopil jako svou životní výzvu.

Emil se svou ženou Jiřinkou a mnoha 
dalšími v průběhu desetiletí za minulého re-
žimu i za toho současného dělal život – život 
rodiny, život sboru, život nesmírně kulturní 
i duchovní. Emil byl evangelík starého střihu, 
ale věkovou vzdálenost jsem já osobně nějak 
moc necítil. Zažil první fázi Českobratrské 
církve. Jako polabák byl v baště českého 
evangelictví. Vzpomínal na Hromádku 
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i na Lochmana. Nebál se zodpovědnosti 
i toho náročného rozhodnutí žít život něja-
kým jasným směrem. Bez vytáček, pokorně, 
den za dnem.

Závěr života bývá někdy i k takovým lidem 
krutý. Ztrácení pevné půdy pod nohama, 
různé starosti, v takových chvílích se strachy 
derou zvlášť na povrch. Některým nebyl ušet-
řený ani Emil. Víra v náhody v uvozovkách 
ho ale nijak neopouštěla. Snažili jsme se mu 
aspoň trochu jako členové vršovického sboru 
pomáhat. Občas za ním zajít nebo mu zavolat. 
Nešlo vyvážit všechno to co pro sbor udělal on, 
ale snad cítil, že i na nás je spolehnutí.

V roce 2020 jsem s Emilem pořídil rozho-
vor. I když se sice úplně nevyvedl, neměl jsem 

den ani já, ani Emil, přesto ze závěru toho 
rozhovoru vysvítá, na co kladl důraz, a co 
mi bylo vždycky sympatické. Společenství. 
Na vršovickém sboru měl rád to, co podle 
něj jinde nebylo, že se lidi po bohoslužbách 
nerozprchnou, ale povídají si. Slaví rodinné 
neděle a chtějí být spolu. Dneska je to vlastně 
úplně normální, ale za Emilova dospívání to 
tak běžné nebylo, vršovický sbor v tomhle 
byla avantgarda a on se rád se svou ženou 
do této služby zapojoval. A tak i jeho takové 
přání bylo, aby se tahle přátelskost z vršovic-
kého společenství nikdy nevytratila.

Emile děkujeme za tvůj život Pánu Bohu 
a tobě za veškerou práci pro sbor.

Matěj Opočenský

Co nás čeká? Volba faráře 21. 5. 2023
Ve vršovickém sboru budeme volit faráře!

Staršovstvo schválilo, že si přeje, aby 
Matěj Opočenský pokračoval ve svém 
povolání u nás dalších 6 let. Definitivním 
rozhodnutí je však v rukou celého sboru. 
Proto v neděli 21. 5. bezprostředně po bo-
hoslužbách proběhne volba faráře. Tuto 
volbu povede Martin Sabo, strašnický fa-

rář. Ve sboru bude vyvěšen seznam členů 
sboru s hlasovacím právem (obdobně jako 
u VSS). Pokud byste se na seznamu nena-
šli a chtěli se volby zúčastnit, kontaktujte, 
prosím, Tomáše Vokatého.

Zvu vás k účasti na volbě.
Tomáš Vokatý, kurátor

Co proběhlo?
Duben byl opět bohatým měsícem na sborové události. 

Velikonoce jsme, jak už je dobrou tradicí 
u nás ve sboru, začali společným slavením ve-
čeře Páně u jednoho stolu. Sešlo se nás snad 
ještě víc než loni. Velký pátek s žižkovskými 
pod žižkovskou věží a neděli doma. Boho-
službami nás provázelo čtení z Lukášova 
evangelia. Myšlenkou letošních Velikonoc ale 
pro mě byla slova apoštola Pavla: Milostí Boží 
jsem to, co jsem, 1 Kor. 15,10. Je v tom upoko-
jení i výzva stát se součástí milosti Boží.

Ve velikonoční době jsme se dvakrát 
k biblické hodině sešli u bratra Jiřího 
Bednáře, neboť se zotavoval po pobytu 
v nemocnici. Síly mu již ale dovolily po-
zvat nás k sobě a společně se zamýšlet 
nad poutními žalmy. Připojili jsme si 
na dálku i Miru s Jiřím.

Také jsme vyrazili s konfirmandy 
do Starého Města. Zejména jsme se pus-
tili po stopách židovské Prahy a hledali 
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synagogy. Poslední, kterou jsme našli byla 
ta, které se říká Španělská.

V neposlední řadě se nám opět podařilo 
postoupit v likvidaci naší vánoční havárie 

vody. Několik brigád a šikovných rukou 
a sbor začíná vypadat jako dřív. Během 
května pak budeme mít i nové reprobedny 
a tedy báječný zvuk!

Dny proti rasismu:  
Patrik Banga – Skutečná cesta ven
Měli jsme tu čest přivítat v neděli 23.4. vzácného hosta čerstvě ověnčeného cenou Magnesia 
Litera Patrika Bangu. Novináře, hudebníka, programátora, jak jsme posléze zjistili také 
automechanika, streetworkera, humanitárního pracovníka v Jugoslávské válce a muže 
mnoha dalších profesí a zkušeností.

Patrika jsme si pozvali ze zvláštního 
důvodu. Chtěli jsem se zapojit do dnů 
proti rasismu a Patrik Banga se celý svůj 

život s dopady rasismu vyrovnává. Ve své 
knize Skutečná cesta ven opakovaně uka-
zuje, jak složité bylo v 90. letech vyrůstat 
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jako Rom v české společnosti, konkrétně 
na Žižkově. Kolikrát, aniž by cokoliv udě-

lal, byl lustrován policií, nebo byl napa-
dený neonacisty, kteří se vyskytovali (vy-
skytují (?)) i v policejním sboru.

Pozvání a rozhovor s ním připravil Jan 
Ort, kterému patří veliký dík. Rozhovor 
jsme natočili a je k dispozici jako audiona-
hrávka na našem sborovém you tube.

Knihu Skutečná cesta ven, která je fas-
cinujícím a zároveň děsivým svědectvím 
o tom, co se dělo mimo hlavní záběry 
společnosti, si můžete vypůjčit ve sboru. 
Knihu vydalo nakladatelství HOST.

Zápis staršovstva 26. 4. 2023
Reflexe sborového života 
• bohoslužby s dětmi budou až 4.6.; ne-

dělka/katechetické listy: Fungovala 
dobře. MČ se uvolila vyučovat nedělku 
– děkujeme! Matěj zkouší ETF, zda by 
někdo nechtěl vypomoci s výukou ne-
dělky – odměna – 250,- za jedno vedení.

• konfirmandi: výlet po Starém Městě. 
Probírá se desatero, chystá se výjez-
dovka.

• mládež: sejde se zítra, 28.4. biblická ho-
dina pro třicátníky: Nesešli se (odradila 
je brigáda:-))

• senioři: První program byl z knihy Pat-
rika Bangy (M. O.), druhý program AŠ: 
Pražské baroko; Katakomby: Dubnové 
vyšly a příští t. vyjdou květnové;

• pastorace: Před úmrtím EV jej stihla 
v nemocnici navštívit či zavolat řada 
členů sboru.

Reflexe uplynulých akcí
• 26. 3. – VSS – spokojenost, konstruk-

tivní, dobře připravené; dočišťovací 
brigády – proběhly, zvládlo se napláno-
vané; vznikl seznam věcí, kde je co umís-
těno; Velikonoce (Zelený čtvrtek, Velký 

pátek, velikonoční neděle) – M. Op. si 
je vyloženě užil. Zelený čtvrtek cca 50 
lidí, spokojenost. Velký pátek na Žiž-
kově II. – spokojenost, o velik.neděli 
přišla spíše starší generace. Dny proti 
rasismu: rozhovor s Patrikem Bangou 
23. 4. po bohoslužbách – spokojenost, 
přítomno cca 20 lidí

• ve sboru 25. 4. proběhla akce VŠeliká 
mládež – přišlo cca 10 lidí, program 
měl M. Op. – spokojenost (akorát z naší 
mládeže nepřišel nikdo); Pohřeb Emila 
Vebera v kostele ČCE na Vinohradech 
24. 4. 2023: shromáždění vedli M. 
Opočenský a M. Otřísal, pak posezení 
na faře.

Akce
• 12. – 14. 5. Výjezd konfirmandů – 

do Luhu u Čími k Hejzlarům, téma bude 
Desatero (odjezd busem za Smíchova); 
2. 6. – Noc kostelů – Otevřený kostel, 
povídání o kostele

• 8. 6. 2023 – ekumenické bohoslužby 
v Tulské – musíme najít dřívější ter-
mín… Husitům to koliduje. – Navrhnout 
1.6. od 18h. v Tulské 1.
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• 10. 9. – Sborový den – rodinné boho-
služby udělat pod širým nebem nezá-
visle na tom, jestli dostaneme dotaci 
na program. Pokud dotaci dostaneme, 
spojit to i s akcí pro veřejnost. (na hřišti 
v Tulské bohoslužby) a pak v rámci hry 
se přesunout do Murmanské (pokud ji 
dostaneme do pronájmu), kde by byla 
dílna pro děti. Dílna RŮT a dílna sklář-
ská pro děti, zahraje Iritující Pýchora 
(?). T. V. podával na městskou část žá-
dost o grant. – souhlasíme

• Letní prázdniny – neděle s hosty: 2.7. 
bohoslužby na Vinohradech, káže O. 
Mrázková, 6.8. bohosl. na Žižkově I., 
káže M. Op. a 27.8. bohosl. v Tulské, 
káže Z. Šorm; 22. – 29. 7. sborová do-
volená (Moravec); 23. 7. bohoslužby 
(káže host) – obsadit službu (vyřešit 
na př.staršovstvu); 13. a 20. 8. bude mít 
M. Op. dovolenou (káže host) – obsadit 
službu (vyřešit na př.staršovstvu)

Vysluhování večeře Páně
MOp: Myslím, že už je čas, abychom 

i v našem sboru opět nabízeli vysluhování 
VP také kalichem. V praxi by to znamenalo 
vrátit se k tomu na co jsme byli zvyklí. Ka-
líšky a kalich. Kalíšků bychom připravo-
vali vždy všech 20 a měli na stole konev 
s dalšími x prázdnými skleničkami. Kaza-

tel by před vysluhováním ohlásil obě mož-
nosti za možné a sobě rovné 😊. Účastníci 
by si prostě vybrali variantu, tak jak to bylo 
před covidem. 6-0-0

Vytopená modlitebna 
+ technické věci
• Pojišťovna nezaplatila jednu platbu
• momentálně sbor nedoplatil fak-

turu firmě, která rekonstruovala (cca 
25.000Kč). Nutno dotáhnout vyúčto-
vání pro pojišťovnu (TV, TJ) – dohledat 
podklady a OR kontaktuje MOtř, příp. 
HS ohledně osvětlení galerie. 

• Úkoly k dořešení: TV: vyřešit s pojiš-
ťovnou, zda chtějí vidět či nafotit, aby-
chom mohli vyhodit/využít – zesilovač, 
bedýnky – u únik. východu, poškozené 
židle – nedělková místnost

Volba faráře
Termín 21. 5., vede Martin Sabo; Doku-

menty jsou na ÚCK, čekáme na vyjádření 
Synodní rady; Schválit volbu na dálku for-
mou možnosti hlasovat ve sboru i o týden 
dřív – Kdo by chtěl takto hlasovat, musí 
to ohlásit 14 dní předem. 0-3-3 (volba 
na dálku neschválena)

Krátkodobé studijní volno MOp
19. 6. – 2. 7. 2023 – schválit 6-0-0
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Hospodaření
• Nová pojistka Tulská /Srbínská (TJ) – 

vyřešeno, jsme pojištěni u Generalli ČP, 
zvýšení pojist. částek, pojistka je ale cca 
za stejné peníze; Tabulka s přehledem 
sbírek a odvodů pro rok 2023: 2023_01_
Prehled -sbirek -a-odvodu -2023.xlsx

• Provedené sbírky: Sbírka HDL Je-
ronýmov y jednoty; Archové sbírky 
– do 14.5. (dát do ohlášek):; Postní 
sbírka Diakonie ČCE (archová); 
Sbírka darů Jeronýmovy jednoty (ar-
chová); Předepsané sbírky: Sbírka 
pro Diakonii – 28. 5. (Svatodušní 
sbírka na Diakonii ČCE)

Různé
• Místo Horoušánek a Akce otců bude 

4. 6. 2023 „Akce Šilarovi“ – po boho-
službách výlet rodin do Brd k Šilaro-
vým na chalupu nebo na blízkou louku, 
kde se udělá táboráček (jede se busem 
ze Smíchova). 

• BM prosí o zapůjčení praktikáblů 27. – 
28. 6. pro ZŠ Sv. Voršily. 6-0-0

Termín příštího staršovstva
Čtvrtek 25. 5. 2023 je MO na synodu, 

může 18. 5. Nebo středa 24.5. 

Mahulena Čejková (1936-2023)
V pátek 21. dubna 2023 zemřela ve věku 86 let bývalá synodní kurátorka Českobratrské 
církve evangelické Mahulena Čejková.

Mahulena Čejková sloužila nejen 
v církvi – jako kurátorka, později dokonce 
jako synodní kurátorka, tedy jako nejvyšší 
laická představitelka církve. Službu dru-
hým pro ni představovalo také její lékařské 
povolání nebo pozdější angažmá v poli-
tice. Po roce 1989 působila v Občanském 
fóru a činná byla i na komunální úrovni.

„Vstoupila jsem do politiky ve čtyřiapa-
desáti letech, na prahu důchodu. Same-

tová revoluce pro mne znamenala výzvu: 
být při tom, pomoci, když jsme se dočkali. 
Ve chvíli svobody, ve kterou jsme už ani 
nedoufali. A druhá věc – byl to vnitřní zá-
vazek, myšlenka na rodiče a prarodiče, 
kteří mě vychovali v lásce ke svobodě a de-
mokracii; sami byli demokraté a svobody 
se nedožili,“ vzpomínala v roce 2013 pro 
časopis Český bratr M. Čejková.

Když v roce 2009 předávala končící 
synodní rada mandát nově zvolenému 
vedení církve, hovořila Mahulena Čej-
ková také o službě. O radosti z ní, o naději 
a vděčnosti. 

Její slova z úvodní pobožnosti mimo-
řádného zasedání Synodu ČCE si můžete 
připomenout v dobové nahrávce:

Ecirkev · Mahulena Čejková (1936‑
2023) – úvodní pobožnost na synodu ČCE 
(2009): https://soundcloud.com/ecirkev/
mahulena ‑cejkova ‑1936‑2023‑uvodni‑
‑poboznost ‑na ‑synodu ‑cce ‑2009

Mahulena Čejková vpravo 
s kalichem při večeři Páně
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Umělá inteligence, tajemství a naděje
Při diskusích se studenty nad tím, co obnáší pojem „lidství“, vracím se rád do antického Řecka k vyme‑
zení člověka jako „zóon logon echon“, tedy bytosti, která je schopna „naslouchat řádu světa“. Dobře to‑
tiž vystihuje unikátní, ale přitom náročné a rozporuplné postavení člověka „na rozhraní světů“ – světa 
sakrálního a světa profánního. Člověk po božském pouze „sahá“, takže celkový smysl bytí mu dán není 
(nemůže být nikdy „moudrý“ ‑sofos, nýbrž jen „moudrost milující“ – filosofos), ale přesto se po něm 
neustále táže, hledá, znovu a znovu se snaží porozumět nejen jednotlivým situačním výzvám, ale světu 
jako celku i svému místu v něm. Je to klopotná cesta plná očekávání a zklamání, radosti i beznaděje, ale 
takové je už naše lidství – věčný úkol a výzva, abychom v tomto svém tázání neustali…

Proč právě nyní rozvažuji nad pojmem „lid-
ství“? V poslední době jsme stále silněji atako-
váni informacemi o umělé inteligenci (zejména 
v souvislosti s novou verzí Chatbotu GPT). Zdá 
se, že opět zažíváme jeden z šoků, jimiž nás mé-
dia častují s neúprosnou pravidelností. Inu, celá 
naše doba je tak nějak „šoková“; téměř nic již 
není možné podat v klidu, rozvážně, a hlavně 
v souvislostech (co nešokuje, jako kdyby ne-
existovalo!).

Většina veřejnosti o fenoménu AI neví buď vů-
bec nic, nebo jen několik základních informací, 
ale již se odhodlaně štěpí na „profesionální op-
timisty“, kteří píší scénáře světlých zítřků pod 
praporem všemocné technologie, skýtající netu-
šený rozmach našich možností včetně „digitální 
demokracie“, a na „profesionální pesimisty“, kteří 
zvedají prst a píší scénáře temných zítřků rozkladu 
lidstva a jeho ovládnutí toutéž technologií…

Necítím se být povolán, abych řešil tento 
spor. Jen mi vytanulo na mysli několik myšle-
nek francouzského filosofa Gabriela Marcela, 
uvažujícího nad smyslem soudobého lidství. 
Z jeho textů čiší znepokojení nad technologic-
kou érou a jejím nositelem – „zfunkcionalizova-
ným člověkem“, jakousi „provozní jednotkou“ 
či „šroubkem v gigantickém stroji“, nekladou-
cím existenciální otázky smyslu svého pobytu 
ve světě, nýbrž „řešícím problémy“. Marcel píše: 
„Svět problémového je současně světem touhy 
a strachu, jež nelze od sebe oddělit; je to také 
nesporně svět převedený nebo převoditelný 

na funkci… a konečně svět ovládaný technikou 
všeho druhu. Neexistuje technika, která by ne-
byla, nebo nemohla být přímo dána do služeb 
určité touhy, určitého strachu; a naopak každá 
touha či každý strach budou hledět vynalézt 
sobě odpovídající techniku.“

Beze sporu žijeme v technologické éře. Každá 
technologie je ovšem nástroj. Možná skvělý, ale 
použitelný k rozličným cílům. Možnosti umělé 
inteligence můžeme stejně tak obdivovat v me-
dicíně či astrofyzice, jako s hrůzou sledovat 
její „efektivnost“ v (post)moderní válce. Ano, 
na čem skutečně záleží, nejsou studené neo-
sobní informace, nýbrž ona bytostná zacílenost 
našeho lidství na hledání smyslu, neopakova-
telnost, s níž každý z nás zakouší svět, nahlíží 
svoji odpovědnost v něm, cítí, trpí, miluje a věří. 
Neopakovatelnost, s níž je každý z nás osobou 
se svým příběhem i úkolem… Ano, jsou to naše 
otázky, naše dilemata, naše naděje, láska a sou-
cit, co nás činí lidmi – nikoli kvantita informací 
a instrumentální kalkul!

Patřím k optimistům. Ale ne těm technologic-
kým, nýbrž k těm existenciálním; spolu s Marce-
lem jsem totiž přesvědčen, že i v přetechnizova-
ném dnešku vytrvale působí ještě něco jiného, 
než chladný technologický pokrok, a sice tajem-
ství! Ani sebedokonalejší technologie nemůže 
nahradit naše lidství – osobní angažovanost 
každého z nás na tomto světě, kde žijeme spolu 
s druhými bytostmi před tváří Boží. Nezapomí-
nejme na to. Petr Nesvadba
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Recept: Špenátové kroupoto 
se ztraceným vejcem a slaninou
4 porce, příprava 15 minut, vaření 40 minut

Suroviny
2 cibule
2 hrsti kořenové zeleniny
3 stroužky česneku
sušený tymián
500 g celých ječmenových krup
1,2 l + 500 ml vroucího vývaru nebo vody
250 g očištěného špenátu

4 čerstvá vejce
sůl a mletý černý pepř
máslo

K podávání
tenké plátky uzené slaniny
čerstvý tymián
čerstvé chilli papričky

1. Na másle osmažte cibuli pokrájenou nadrobno a kořenovou zeleninu. Přidejte pro-
lisovaný česnek a sušený tymián.

2. K zelenině přisypte kroupy propláchnuté ve studené vodě a spolu se zeleninou je 
ještě opražte.

3. Přilijte 1,2 l horkého vývaru, osolte a zakryté vařte, až se tekutina vsákne.
4. Ke konci varu přidejte špenát a ještě 500 ml horkého vývaru, převařte, stáhněte 

a přimíchejte lžíci másla.
5. Ztracená vejce připravíte následujícím způsobem: Ve větším kastrolu při-

veďte k varu osolenou vodu s trochou octa a stáhněte plamen natolik, aby 
 ode dna vystupovaly pouze malé bublinky. Vařečkou v ní vytvořte vír. Do něj opatrně 
rozklepávejte po jednom vejce a každé vařte 3 minuty. Cílem jsou pevné bílky a polotekutý 
žloutek.

6. Na rozpálené pánvi opečte plátky slaniny a podávejte spolu s kroupami, ztraceným 
vejcem, čerstvým tymiánem a nasekanou chilli papričkou.



 Program na květen 2023

9.4. – 28.5. 2023 Velikonoční období

7.5.2023 9.30 bohoslužby káže Matěj Opočenský Tulská

11.5.2023 20.00 setkání třicátníků

12.5.2023 10.00 bohoslužby na „zámečku“ káže Matěj Opočenský Zámeček

12.-14.5.2023 výjezd starších dětí Luh u Čími

14.5.2023 9.30 bohoslužby káže host Tulská

16.5.2023 13.30 biblická ve Fokus Praha Karlín

18.5.2023 nanebevstoupení Páně

21.5.2023 9.30 bohoslužby s volbou 
kazatele sboru

bohoslužby i volbu  
vede Martin Sabo Tulská

23.5.2023 20.00 setkání třicátníků

24.5.2023 19.30 schůze staršovstva Tulská

25.4.2023 14.30 setkání seniorů Tulská

25.-27.5.2023 1. zasedání 36. synodu ČCE Praha

28.5.2023 9.30 svatodušní bohoslužby s VP káže Matěj Opočenský Tulská

1.6.2023 18.00 ekumenické bohoslužby Tulská

2.6.2023 Noc kostelů otevřený kostel Tulská

4.6.2023 9.30
bohoslužby s dětmi na 
neděli Sv. Trojice

káže Matěj Opočenský Tulská

4.6.2023 11.00 – večer výlet do Brdských hvozdů na zahradu k Šilarům Mníšek pod Brdy

Pravidelný týdenní program

Úterý/čtvrtek 20.00 třicátníci 2 × měsíčně

Středa 16.30–19.00 úřední hodiny faráře Matěje Opočenského: po telefonu, osobně jen po domuvě.

Čtvrtek 14.30 setkání seniorů 1 × měsíčně

Čtvrtek 14.30 biblická hodina pro dospělé (také přes ZOOM)

Čtvrtek 19.30 schůze staršovstva (také přes ZOOM) 1 × měsíčně

Pátek 10.00 bohoslužby „na zámečku“ 1 × měsíčně

Pátek 16.30 starší děti, konfirmandi 1.–3. v měsíci

Pátek 17.30 setkání mládeže 1 × měsíčně

V postním období probíhají dvě archové sbírky:
Postní sbírka na humanitární pomoc Diakonie ČCE v Sýrii 
a Libanonu. Do zprávy pro příjemce uveďte Postní sbírka 
Diakonie ČCE.
Archová sbírka na fond Jeronýmovy Jednoty, ze kterého se 
financují opravy, či stavby budov evangelických sborů.  Do 
zprávy pro příjemce uveďte Sbírka JJ.
Na Svatodušní neděli 28.5.2023 připadá celocírkevní sbírka 
pro Diakonii ČCE

Jak se připojit na sborový program, který probíhá 
přes videokonferenci?
Pokud není uvedeno jinak, používáme platformu ZOOM. 
Připojit se můžete na: https://zoom.us/j/3011365528



„K Šilarům pod jabloň“
Sborové odpoledne 4.6.2023 v Mníšku pod Brdy

Milí přátelé, bohužel letos nevyjedeme 
do Horoušánek, neb se ještě stále 
rekonstruují. Vymysleli jsme ale záložní 
plán. Jan Šilar starší nás zve na výlet 
k nim na zahradu. Na místo se můžete 
dostat několika způsoby. První je 
turisticky výletní. Po bohoslužbách 

s dětmi vyrazíme na Smíchovské 
nádraží a pak autobusem ve 12.30 
do Kytína. Pak cca 5 kilometrů přes 
restauraci (pivovar), brdské hvozdy do 
ráje pod jabloně Na Kvíkalce. Ostatní 
mohou dojet Na Kvíkalku přímo 
svými vozy, nebo autobusy do Mníšku. 

Výprava poutníků by tam měla dorazit 
mezi třetí a čtvrtou.

Na zahradě je v plánu opéct buřty, 
respektive co si kdo přiveze, povídat si, 
zahrát na kytary, a až se zešeří opatrně 
odjet do víru velkoměsta.

Těšíme se na vás!
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